
رئیس کمیته محیط زیست شورای شهر خبر داد

 ارسال پرونده بوستان مادر
 به دفتر رهبری

پانا| رئیس کمیته محیط زیس��ت شورای شهر 
تهران از ارسال پرونده بوستان مادر به دفتر رهبری 
خبر داد و گزارش��ی از روند ساخت وساز در بوستان 
مادر تهیه ش��ده و به دفتر رهبری ارسال شده است. 
محمد حقانی با اشاره به روند ساخت وساز در بوستان 
مادر ب��ا توجه به تذکرات ش��ورایعالی شهرس��ازی 
اف��زود: »تغییر پهنه این زمین در کمیس��یون ماده 
5 غیرقانونی بوده و متأسفانه ش��هرداری هم بدون 
توجه به تذکرات و اخطارهای شورای فرادستی اجازه 
ساخت وساز در زمینی را که قرار بوده به بوستان مادر 
تبدیل شود می دهد.« او ادامه داد: »رئیس جمهوری 
نیز در نامه ای به س��ازمان حفاظت از محیط زیست 
و وزارت کشور خواستار بررس��ی این موضوع شده 
اس��ت.« حقانی در پاس��خ به این پرس��ش که چه 
نهادی می تواند ساخت وساز در این زمین را متوقف 
کند تأکید کرد: »قوه قضائیه و رس��انه ها می توانند 
این تخلف آش��کار را پیگی��ری کنند و م��ا با تمام 
توان، تلاش خود را ب��رای مقابله با این تخلف انجام 
دادیم.« رئیس کمیته محیط زیست شورا در پاسخ 
به پرس��ش دیگری درخصوص مجوز ساخت وساز 
مجتمع های مسکونی در بوستان ولایت افزود: »این 
موضوع کاملا غیرقانونی است و شورا اجازه هیچ گونه 
ساخت وسازی را در پهنه های Gنمی دهد.« به گفته 
حقانی برای بوستان ولایت باید طرح های موضعی 
تعریف شود و هرگونه تغییر کاربری و ساخت و ساز 

براساس آن باشد. 

 ورود مجلس
 به فیلترینگ سایت ها توسط  ارشاد

فارس| عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: 
بدون ش��ک وزارت ارشاد برای فیلتر کردن سایت ها 
ادل��ه ای دارد در غیرای��ن صورت مجلس ش��ورای 

اسلامی در این موضوع ورود پیدا می  کند. 
عباس قائدرحمت در واکنش ب��ه اظهارات اخیر 
معاون اول قوه قضائیه مبنی بر این که وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در فیلتر سایت ها اختیاراتی دارد و 
به زودی به این نتیجه می رس��د ک��ه در چارچوب 
اختیاراتی که ن��دارد نباید وارد عمل ش��ود، اظهار 
داش��ت:  همه دس��تگاه ها وظیفه دارن��د از قوانین 
تبعیت کنند. او اف��زود: اظهارنظر مع��اون اول قوه 
قضائی��ه درخصوص این موض��وع حاکی از اهمیت 
این امر اس��ت و بر همین اس��اس لازم است قوانین 
به طور کامل و به درستی به اجرا دربیاید. به گفته او، 
وزارت ارشاد موظف است عین قوانین را رعایت کند 
به طوری که درباره اجرای قوانین نه کمتر و نه بیشتر 
ورود یابد. قائدرحمت متذکر شد: وزارت فرهنگ و 
ارشاد اس��لامی باید به عنوان جزیی از نظام وظیفه 
قانونی خود را انجام دهد به طوری که در مواردی که 
اجازه ندارد، ورود نکند. عضو کمیس��یون اجتماعی 
مجلس شورای اس��لامی یادآور ش��د:  اگر موارد در 
قانون به طور شفاف بیان شده است همه وظیفه دارند 
آن را رعایت کنند در غیراین صورت مجلس می تواند 
برای تفس��یر یا اصلاح قوانی��ن ورود پی��دا کند. او 
خاطرنشان کرد: بدون شک وزارت ارشاد برای فیلتر 
کردن سایت ها ادله ای دارد در غیراین صورت مجلس 

شورای اسلامی در این موضوع ورود پیدا می  کند. 

با وجود مخالفت گسترده روزنامه نگاران

حسین انتظامی تنظیم متن سازمان 
نظام صنفی را سرنوشت ساز خواند

ش�هروند| در حالی  ک��ه خبرن��گاران، فعالان 
رسانه ای، کارشناسان، حقوقدانان و استادان رشته 
روزنامه نگاری به شدت با پیش نویس سازمان نظام 
رس��انه ای مخالف هس��تند و ده ها مقاله، گزارش و 
مصاحبه در انتقاد از ای��ن طرح معاونت مطبوعاتی 
وزارت ارشاد منتشر شده است، ولی حسین انتظامی 
روز گذشته بر تنظیم متن نهایی سازمان نظام صنفی 

تأکید کرد و تهیه آن را سرنوشت ساز دانست. 
قانون سازمان نظام رسانه ای یکی از جنجالی ترین 
و پرایراد ترین طرح هایی است که در تاریخ مطبوعات 
کشور در باره صنف روزنامه نگاران تهیه شده است، 
طرحی که روزنامه ن��گاری را کاملا دولتی و محدود 
می کند، اما در می��ان همه مخالفت هایی که تأکید 
بر توقف این طرح غیرکارشناسی دارد دیروز معاون 
مطبوعات��ی وزیر ارش��اد گفت: نگاه ه��ای انتقادی 
مطرح شده صرف نظر از خاس��تگاه آن به دو دسته 
کلی تقس��یم می ش��وند؛ عده ای از صاحب نظران 
معتقدند اصل تشکیل س��ازمان نظام صنفی رسانه 
و رویکرد این پیش نویس به تضعیف روزنامه نگاری 
و روزنامه ن��گاران می انجام��د و لذا هی��چ راهی جز 
مس��کوت گذاش��تن آن وجود ندارد.  عده ای دیگر 
با بیان کدهایی مش��خص برای اش��کالات موجود 
راه حل هایی ارایه داده اند. حس��ین انتظامی افزود: 
سازمان نظام صنفی و تشکل های صنفی، هیچ کدام 
جایگزین دیگری نیست زیرا کار ویژه های مختلفی 
دارند که البته مکمل یکدیگر اس��ت؛ البته دولت از 
تنوع تشکل ها به ویژه تشکل های فراگیر یا تخصصی 
استقبال می کند و حضور آنان را علاوه بر جنبه های 
نظارتی آنان، کمک حال خود می داند؛ چه در طرح و 
برنامه، چه در برداشتن تصدی های بلاوجه و چه در 

مردمی کردن امور. 

تنها چند روز مانده به بازگشایی مدرسه ها

  یک سوم دانش آموزان کشور
 در مدارس نا ایمن تحصیل می کنند 

وزیر بهداشت خبر داد: صرفه جویی ۴۰ درصدی در واردات دارو

 اختصاص 1100 میلیارد تومان
 برای ارزان شدن داروهای خاص
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شهروند| 10 س��ال از زمستان تلخ  سال 83 گذشت. 
از روزی که بخ��اری نفتی در نزدیک��ی درِ کلاس آتش 
گرفت و 13 دانش آموز روس��تای س��فیلان را میهمان 
مرگ کرد. کمی کمتر از 10 سال گذش��ته، از روزهایی 
که دولت هش��تم محکوم به کوتاهی ش��د؛ کوتاهی در 
ایمن س��ازی مدارس. صداها بالا رفت. می گفتند، دولت 
در تأمین ایمنی و امکانات مدارس کوتاهی کرده اس��ت 
و دانش آموزان در آتش فقر و بی امکاناتی سوخته اند.  در 
آن روزها دولت محمد خاتمی لایحه  ای تقدیم مجلس 
هفتم کرد تا براس��اس آن چهار میلیارد دلار از صندوق 
ذخیره ارزی برای نوسازی و تجهیز مدارس برداشت شود. 
مجلسی ها تصویب آن لایحه را دو سال به تأخیر انداختند. 
لایحه ای که  س��ال 83 و پس از آتش س��وزی مدرسه ای 
در س��فیلان به خانه ملت رفت و فروردین ماه  سال 85 و 
در دولت محمود احمدی نژاد به تصویب رس��ید.  اجازه 
برداشت چهار میلیارددلار از صندوق ذخیره ارزی برای 
نوس��ازی و تجهیز مدارس به دولت محمود احمدی نژاد 
داده شد تا در راه ایمنی مدارس قدمی برداشته شود، اما 
هشت ماه بعد، هش��ت دانش آموز کلاس��ی در درودزن 
شهرستان مرودش��ت در آتش سوختند. این بار هم پای 
بخاری نفتی و سیستم گرمایش��ی ناایمن در میان بود.  
اتفاق مشابه بعدی، شش سال بعد افتاد. زیبایی  از چهره 
دختران شین آبادی رخت بس��ت و زخم عدم امکاناتی 
که هشت سال پیش از آن، مخالفان دولت هشتم بر سر 
دولتی ها فریاد می زدند، بر چهره دختران ش��ین آبادی 
خودنمایی کرد.  10 سال گذشته و هنوز مدارس ناایمن 
کشور در شهرهای کوچک و روس��تاهای دور و نزدیک، 
هیزم آتش بی توجهی هس��تند.  10 سال از سوختن 13 
دانش آموز ایرانی در کلاس درس گذش��ته اما هنوز هم 
ایمن نب��ودن کلاس های درس در آغاز  س��ال تحصیلی 
خبر اس��ت.  دیروز رئیس س��ازمان نوس��ازی و تجهیز 
مدارس کشور، نسبت به مجهز نبودن یک سوم مدارس 
به سیستم گرمایشی استاندارد هشدار داد؛ هشدار، پس 
از سه حادثه ای که س��ایه مرگ را بر س��ر دانش آموزان 
ایرانی انداخت.  مرتضی رئیسی با اشاره به این که رقمی 
ح��دود یک هزار میلیارد تومان ب��رای تجهیز مدارس به 
سیستم های گرمایش��ی استاندارد نیاز اس��ت،  به خانه 
ملت می گوید: »طبق برآوردی که  س��ال 1391 صورت 
گرفت مشخص شد که حدود یک سوم کلاس های درس 
نیازمند سامانه حرارتی مناسب هستند. درحال حاضر 
سامانه گرمایشی یک سوم مدارس کش��ور با استفاده از 
تجهیزات کاربراتوری یا بخاری های گازی تأمین می شود 
که با استانداردهای مورد تأیید وزارت آموزش و پرورش 
فاصله دارند.«  او با اشاره به این که مجلس در سال گذشته 
رقمی حدود 200 میلیارد تومان اعتبار از محل عوارض 

گاز مصرفی مش��ترکان به س��ازمان نوس��ازی مدارس 
اختص��اص داده، ادام��ه می دهد: »ای��ن اعتبارات جهت 
کاهش تعداد مدارس��ی که از لحاظ سیستم گرمایشی 
دارای استانداردهای مطلوبی نبودند از سوی مجلس به 
تصویب رسید که از این 200 میلیارد تومان، 146 میلیارد 
تومان آن در سال 92 پرداخت شد. با این اعتبار توانستیم 
حدود 28 هزار مدرس��ه را به سیس��تم های گرمایش��ی 
اس��تاندارد مجهز کنیم بدان معنا که مدارس بزرگ به 
موتورخانه و رادیاتور و م��دارس کوچکتر به پکیج های 
حرارت��ی و رادیات��ور مجهز ش��دند.« م��دارس مناطق 
سردسیر و محروم اولویت سازمان نوسازی برای تجهیز به 
سیستم های گرمایشی جدید هستند. رئیسی در همین 
خصوص با بیان این که با تزریق اعتبارات مصوب مجلس، 
تجهیز مدارس به ویژه در مناطق سردس��یر و محروم در 
دستور سازمان نوس��ازی قرار خواهد گرفت، می گوید: 
»مدارس روستایی اولویت اول سازمان نوسازی و تجهیز 
هستند چراکه موضوع نگهداری تجهیزات فنی در این 
مدارس متاس��فانه در حد مطلوب نیس��ت و دسترسی 
مناطق آموزش و پرورش به بعضی از روستاها به آسانی 
صورت نمی پذیرد.« رئیس��ی با تأکید بر این که براساس 
آمارها دوسوم دانش آموزان در کلاس های ایمن و مقاوم 
در مقابل زلزله مشغول به تحصیل هستند، گفت: »بر این 
اساس اما یک سوم دانش آموزان هنوز در فضاهای عمدتاً 
نیازمند مقاوم سازی و بخشی هم درواقع نیازمند تخریب 

و بازسازی مشغول تحصیل هستند.«
پولی برای تجهیز مدارس وجود ندارد

نیاز  هزار میلیاردتومانی برای نوسازی و تجهیز مدارس 
کشور به سیستم های گرمایشی درحالی از سوی رئیسی 

مطرح می ش��ود که فرس��ودگی و مجهز نبودن مدارس 
کش��ور، دیگر زخم کهنه ای در نظام آموزشی محسوب 
می ش��ود. این موضوع سال هاس��ت ضعف بزرگ وزارت 
آموزش و پرورش نام دارد و بس��یاری از کارشناسان این 
ح��وزه معتقدند، وقتی بی��ش از 90 درص��د بودجه این 
وزارتخانه صرف حقوق می ش��ود، دیگر بودجه ای برای 
نوسازی و تجهیز مدارس باقی نمی ماند. آنها اعتباری را 
که کشورهای پیشرفته و حتی برخی کشورهای منطقه 
برای آموزش صرف می کنند با بودجه آموزش و پرورش 
کشور مقایسه کرده و می گویند: اگر دغدغه ایمنی مدارس 
را داریم باید بودجه نظام آموزشی کشور را افزایش دهیم. 
مهدی بهلولی کارش��ناس آم��وزش و پ��رورش در این 
خصوص به »ش��هروند« می گوید: »اگر نظام آموزش��ی 
کشور را با کش��ورهای منطقه یا کش��ورهای همسایه 
مقایسه کنیم، متوجه تفاوت نگاه و توجه به آموزش در 
کشور خودمان و سایر کشورها می شویم.  ترکیه در  سال 
گذشته میلادی 52/5 میلیارد یورو برای بخش آموزش 
خود هزینه کرده است.  عربستان 6 درصد از سهم تولید 
ناخالص داخلی خود را به این بخش اختصاص داده. ژاپن، 
220 میلیارد دلار در بخش آم��وزش هزینه کرده و این 
در حالی است که در ایران س��الانه حدود 7 میلیارد دلار 
برای آموزش اختصاص می یابد که 90 درصد این رقم هم 

صرف پرداخت حقوق می شود.« 
او با اش��اره به این که ایران یک درص��د تولید ناخالص 
داخلی خود را به آم��وزش و پرورش اختصاص می دهد، 
یادآور می شود که فقیرترین کشورهای جهان یک درصد 
از تولید ناخالص داخل��ی خود را به آم��وزش و پرورش 
تخصیص می دهند.  بهلولی با تأکید بر این که یک سوم 

مدارس کش��ور ایمن نیس��تند و هنوز هم با سیس��تم 
گرمایش��ی غیراس��تاندارد، کلاس ها گرم نگه داش��ته 
می شوند، معتقد اس��ت که اگر نس��بت بگیریم، تعداد 
مدارس ناایمن در مناطق محروم بسیار بالاست. مدارسی 

که از بخاری نفتی استفاده می کنند. 
کسری بودجه مزمن در آموزش و پرورش

زمستان  سال گذشته بود که رئیس سازمان نوسازی 
و تجهیز مدارس کش��ور، وعده داد طی سه سال مدارس 
کشور نوسازی شده و به سیستم گرمایشی ایمن مجهز 
شوند.  این وعده از آن زمان با نگاهی تردیدآمیز از سوی 
فعالان حوزه آموزش همراه ش��د. آنها معتقد بودند که با 
هزینه شدن بیش از 90 درصد بودجه آموزش و پرورش 
به حقوق کارکنان خود، دیگر بودجه ای برای نوس��ازی 
و تجهیز مدارس باق��ی نمی مان��د. محمدتقی فلاحی 
کارش��ناس آموزش و پرورش به »ش��هروند« می گوید: 
»با هزینه ای ک��ه آموزش و پرورش ب��رای تأمین حقوق 
کارکن��ان خود می کن��د، دیگر چیزی ب��رای مدارس و 
نوس��ازی آن باقی نمی ماند. در این خصوص دو موضوع 
نظام آموزش��ی کش��ور را آزار می دهد؛ نخس��ت آن که 
آموزش و پرورش با کس��ری بودجه مزمن مواجه است.  
دوم آنکه، نظام آموزش��ی با ضعف مدیری��ت و بر زمین 
ماندن مسائلی همچون همین موضوع نوسازی و تجهیز 
مدارس که همواره مطرح می ش��ود روبه رو است و هیچ 
توجهی هم به آن نمی ش��ود .« او درخصوص این که بعد 
از آخرین حادثه یا به عبارتی س��ومین آتش س��وزی، آیا 
تحرکی در نوسازی و تجهیز مدارس کشور مشاهده شد 
یا خیر، یادآور می ش��ود: »در خبرها خواندیم که پس از 
حادثه ش��ین آباد، مدرسه به سیس��تم گرمایشی پکیج 
مجهز شد.  فقط آن مورد خاص را دیدیم. به نظر می رسد، 
اتفاق خاصی در سایر نقاط و مدارس دیگر نیفتاده است. به 
نظر می آید وقتی موضوعی رسانه ای می شود، برای حل 
آن مشکل اقدام خواهد ش��د و در غیراین صورت، کاری 
برای حل مش��کلات مزمن نمی ش��ود.« کسری بودجه 
مزمن درحالی همچنان س��ایه خود را بر س��ر آموزش و 
پرورش انداخته و امکان تجهیز مدارس به سیستم های 
گرمایش��ی حرارت مرکزی و پکیج را از ای��ن وزارتخانه 
گرفته اس��ت که فروردین  س��ال 85،  اجازه برداشت از 
حساب ذخیره ارزی به منظور نوسازی و تجهیز مدارس 
داده ش��د اما هنوز مدارس کش��ور زیر سایه همان فقر و 
بی امکاناتی هستند.  بر همین اس��اس، رئیس سازمان 
نوس��ازی و تجهیز مدارس معتقد اس��ت:  »اگر مش��ابه 
اقدامی که در سال 85 صورت گرفت، بار دیگر در آموزش و 
پرورش کشور اتفاق افتد و چنین اعتباری طی سال های 
آتی در اختیار آموزش و پرورش قرار گیرد، می توان برای 

همیشه مشکل مدارس ناامن را در کشور حل کرد.«

ش�هروند| وزیر بهداش��ت گفت: در 6 ماهه امسال 
ح��دود 40 درص��د صرفه جوی��ی ارزی در واردات دارو 
داش��ته ایم و 1100 میلیارد تومان هم برای ارزان شدن 
داروی بیم��اران خ��اص و صعب العلاج در  س��ال جاری 

اختصاص دادیم. 
به گزارش وزارت بهداش��ت، سیدحسن  هاشمی در 
اولین نمایشگاه بین المللی دارو، صنایع و خدمات وابسته 
»ایران فارم��ا« و در جمع خبرنگاران با اش��اره به این که 
صنعت داروسازی در ایران پیشرفت های خوبی داشته 
است، اظهار کرد: درحال حاضر تمام خطوط داروسازی 
در ایران وجود دارد و تقریباً تمام انواع فرمول دارویی در 

ایران قابل تولید است. 
به گفته  هاشمی در سال های اخیر کشور ما در حوزه 
داروه��ای با فناوری بالا پیش��رفت های چش��مگیری 
داش��ته به طوری که داروهای نوترکیب، آنتی بادی های 
منوکلون��ال، داروهای ضدس��رطان و داروهای بیماران 
خاص در داخل کشور تولید می شود. او با اشاره به این که 
البته در حوزه پژوهش های داروسازی نیز پیشرفت های 
چشمگیری داشته ایم، ادامه داد: 50 درصد دانشمندان 
کشورمان در حوزه دارو رتبه های بالای بین المللی دارند 
درحالی که محققان دانش��کده های داروسازی کمتر از 

5 درصد محققان دانش��گاه های علوم پزشکی هستند. 
وزیر بهداشت در زمینه سیاس��ت های وزارت بهداشت 
در حوزه دارو خاطرنش��ان کرد: حمایت از تولید داخل 
هم برای افزایش سهم آن در بازار داخلی کشور و هم به 
منظور افزایش میزان صادرات، از مهم ترین سیاست های 

وزارت بهداشت است. 
هاش��می با بیان این که س��هم عددی تولید داخل از 
15 سال قبل همواره بالای 95 درصد بوده است، گفت: با 
این حال سهم ریالی متأسفانه در سال های اخیر کاهش 
داشته و در  س��ال گذش��ته به حدود 60 درصد رسیده 
است. او با تأکید بر این که امسال مهم ترین برنامه وزارت 
بهداشت افزایش سهم تولید در بازار داخلی است، افزود: 
در 6 ماهه اول امسال حدود 40 درصد صرفه جویی ارزی 

در واردات دارو داش��ته ایم که قاعدت��اً این روند موجب 
افزایش سهم تولید داخل در بازار داخلی خواهد شد. 

هاشمی با اش��اره به سیاس��ت دیگر وزارت بهداشت 
مبنی بر حمایت از بیم��اران به خصوص بیماران خاص 
و صعب العلاج، بیان داشت: از محل حمایت های وزارت 
بهداش��ت، مازاد بر پوش��ش بیمه ای معم��ول، معادل 
یک ه��زار و 100 میلیارد توم��ان به داروه��ای بیماران 
خاص و صعب العلاج اختصاص یافته به طوری که سهم 

پرداختی این بیماران را کاهش داده است. 
وزیر بهداش��ت خاطرنش��ان کرد: البته برای کاهش 
هزینه های بیماران مزمن نیز برنامه هایی در دست اجرا 
است که در نیمه دوم  سال جاری اجرایی می شود. ضمن 
این که برنامه ارتقای کیفیت خدمات سرپایی و بستری 

در بیمارستان های دولتی تعیین شده و به زودی اجرایی 
می ش��ود. هاش��می با تأکید بر ضرورت ارتقای کیفیت 
داروهای تولید داخل، جلب اعتماد جامعه پزش��کی به 
کیفیت و اثربخشی داروهای تولید داخل، اظهار کرد: در 
این زمینه سازمان غذا و دارو موظف است دقت و جدیت 
بیشتری در حوزه تولید، توزیع و عرضه داروها به خصوص 
داروهای تولید داخل داشته باشد. ما موظف هستیم با 
اهتمام بیشتری با تخلفات در این زمینه برخورد کنیم. او 
با اشاره به این که ما امسال برای ارتقای کیفیت داروهای 
تولید داخ��ل، برنامه ه��ای تخصیص ارز ب��رای خرید 
ماشین آلات جدید تولیدی، دستگاه های آزمایشگاهی 
و کنترل کیفیت دارو را شروع کردیم، تأکید کرد: بدون 
محدودیت تمام این برنامه ها را ادامه خواهیم داد. هاشمی 
تأکید کرد: انتظار می رود صنعت دارویی کش��ور از این 
فرصت حداکثر بهره برداری را برای ارتقای س��هم تولید 
ناخالص مل��ی و فناوری تولید خود به عم��ل آورد. وزیر 
بهداشت ضمن بیان این که وزارت بهداشت عزم جدی 
برای مبارزه با پدیده قاچاق دارو دارد، اظهار کرد: اکنون 
که تأمین دارو در کشور به روال طبیعی صورت می گیرد، 
از سازمان غذا و دارو انتظار می رود سیاست های نظارتی 

خود را در زمینه برخورد با قاچاق و تقلب بیشتر کند. 

روي خط خبرخبر

سازمان انرژی اتمی آغشته بودن 
ریزگردها به اورانیوم را بررسی کند

فارس| رئیس مرکز ملی هوا و اقلیم محیط زیست 
گفت:   درباره وجود ریزگردهای آغش��ته به اورانیوم 
نمی توان با ح��دس و گمان اظهارنظر ک��رد و باید 
سازمان انرژی اتمی بررس��ی های خود را دراین باره 

افزایش دهد. 
یوسف رش��یدی درباره ورود ریزگردهای آغشته 
به اورانیوم به شهرهای جنوبی کشور، اظهار داشت: 
در گذشته به منظور مشخص شدن وجود اورانیوم در 
ریزگردها، نمونه گیری هایی از سوی شرکت کنترل 
کیفیت هوا به س��ازمان انرژی اتمی ارایه شد. رئیس 
مرکز ملی هوا و اقلیم سازمان محیط زیست در ادامه 
افزود:  این امر نیازمند بررسی از سوی سازمان انرژی 
اتمی است. او یادآور شد: حدس و گمان درباره وجود 
اورانیوم در ریزگردها باید بر مبنای اندازه گیری ها باشد 
و لازم است دراین باره سنجش ها افزایش یابد. رشیدی 
با بیان این که سازمان محیط زیست و سایر دستگاه  ها 
ازجمله وزارت بهداشت و درمان می تواند دراین باره 
با سازمان انرژی اتمی همکاری داشته باشند، گفت: 
پیگیری امواج و تشعشعات ین ساز برعهده سازمان 
انرژی اتمی است. مدیر مرکز ملی هوا و اقلیم سازمان 
محیط زیست با بیان این که بعید به نظر می رسد که 
شاهد وجود چنین شرایطی درباره ریزگردها باشیم، 
خاطرنشان کرد: ساختار فنی س��ازمان انرژی اتمی 

می تواند این موضوع را بررسی کند. 

 مگس های سفید، 
با خنک شدن هوا از بین می روند

ایسنا| رئیس ستاد محیط زیست و توسعه پایدار 
شهرداری تهران با بیان این که خشکسالی و گرما از 
دلایل تکثیر مگس سفید در سطح شهر تهران بوده 
اس��ت، گفت:  با کاهش دما به 10 درجه سانتیگراد 

بالای صفر، تکثیر این حشره محدود خواهد شد. 
علی محمد شاعری درخصوص افزایش جمعیت 
حشره عس��لک پنبه یا مگس سفید گفت: به دلیل 
پدیده خشکسالی و گرم ش��دن هوا و تغییر شرایط 
آب و هوای��ی و رطوبت، جمعیت اینگونه حش��رات 
افزایش پیدا کرده اس��ت ک��ه میزبان اصل��ی آنها، 
محصولات کشاورزی و باقی ماندن انواع صیفی جات 
و محصولات گلخانه ای در گلخانه های اطراف تهران 
است. او با بیان این که مگس سفید توسط وزش باد 
جابه جا می ش��ود، افزود: بررس��ی ها نشان می دهد 
افزای��ش جمعی��ت مگس س��فید با از بی��ن رفتن 
پارازیت های حشره به دلیل سم پاشی های بی رویه و 
مبارزه ش��یمیایی با آفات در اطراف شهر تهران و در 
سطح شهر و برخی مناطق مانند منطقه شش ایجاد 
شده است. ش��اعری در ادامه به شرایط مناسب آب 
و هوا برای ازدیاد جمعیت مگس س��فید اشاره کرد 
و گفت: ب��ا افزایش رطوبت و گرمای هوا، حش��رات 
بیشتر تکثیر می ش��وند و تا 15 نسل نیز می توانند 
باقی بمانند. او گفت: مزارع کشاورزی و صیفی جات 
گلخانه ای و گیاهان خانواده لگومینوز از میزبان های 
این حشره هس��تند که بیش از 500 گونه گیاهی را 
ش��امل می ش��وند. او در ادامه عنوان کرد: با کاهش 
دما تا 10 درجه س��انتیگراد بالای صفر، تکثیر این 
حشرات محدود می ش��ود، امس��ال به دلیل درجه 
حرارت بالا و خشکسالی که باعث تضعیف گیاهان 
می ش��ود، تا پایان فصل گرما تعداد این حشرات بالا 

خواهد بود.   

 97درصد تغییر کاربری اراضی
 در مازندران خلاف قانون است

ایرنا| بازرس کل اس��تان مازندران گفت: بررسی 
پرونده های تغییر کارب��ری اراضی زراعی و باغی این 
اس��تان نش��ان می دهد حدود 97 درصد این اراضی 

خلاف قانون تغییر کاربری داده اند. 
»سیدحس��ن میری« در همای��ش »متناظرین و 
مرتبطین« در س��اری افزود: این پرونده ها توس��ط 
اعضای کمیس��یونی متش��کل از قاض��ی، نماینده 
دستگاه مربوطه و نماینده استاندار مورد بررسی قرار 
گرفته اند. میری در این همایش که به همت بازرسی 
اس��تان مازندران و با حضور فرمانداران، شهرداران 
و اعضای ش��وراهای ش��هر این اس��تان برگزار شد، 
تأکید کرد: باید رویک��رد انجام وظیفه در برابر قانون 
را تقویت کنیم زیرا کار بازرس��ی تنها دادن تذکرات 
و هشدار های قانونی اس��ت. بازرس کل مازندران با 
بیان این که »تغیی��ر کاربری غیراصولی و غیرقانونی 
از مهم ترین مشکلات و تخلف آشکار در این استان 
اس��ت«، گفت: مطالعات بازرس��ی مازندران نشان 
می دهد که قانون مربوط به تغییر کاربری اراضی در 
کمیسیون های مربوطه به درستی اجرا نشده است. 
وی تأکید کرد: قانون حفظ کارب��ری اراضی باغی و 
زراعی مصوب س��ال 1374 کامل و صحیح است اما 
بی توجهی به قانون و تغییر کاربری غیرقانونی اراضی 
کشاورزی از مهم ترین تخلفات آشکار کمیسیون های 
مختلف در این حوزه به ش��مار می رود. میری گفت:  
قانون حفظ کاربری اراضی باغی و زراعی تأکید دارد 
که آیا یک زمین کاربری زراعی و باغی دارد یا ندارد؛ 
اگر زمینی کاربری کش��اورزی داشته باشد مگر در 
موارد استثناء به هیچ عنوان قابل تغییر نیست. بازرس 
کل مازندران اجرای طرح های تفریحی و توریستی، 
مراکز گردش��گری و ایج��اد مراکز دانش��گاهی را از 
بهانه های اصلی در تغییر کاربری دانست و ادامه داد: 
سازمان جهانگردی سابق بیشترین تغییر کاربری 
زمین های کشاورزی را با هدف تفریحی و توریستی 
دارد. میری با تأکید بر این که تغییر کاربری زمین های 
کشاورزی برای ایجاد مراکز توریستی قانونی نبوده 
اس��ت، افزود: این موارد نه تنها قانونی نبوده بلکه از 
پرداخت عوارض و مالیات نیز معاف شده که به این 

ترتیب هیچ کمکی به خزانه دولت نکرده است. 

خبر

ایرنا| تالاب ها، آبگیرها و آب بندان های شهرستان 
آستارا که به پرآبی ش��هره بودند، این روزها به دلیل 
کاهش ن��زولات جوی با خشکس��الی کم س��ابقه 
روبه رو هستند. در شهرستان آس��تارا علاوه بر ده ها 
آبگیر و آب بن��دان کوچک، دو تالاب ب��زرگ »آق« و 
»استیل« واقع شده که هر دو تحت حفاظت سازمان 
محیط زیست قرار دارند. تالاب 138هکتاری استیل 
در نزدیکی شهر آس��تارا و در حاشیه جاده آستارا به 
تالش ق��رار دارد و اهمیت اکوتوریس��تی این تالاب 
به خاط��ر نزدیکی به ج��اده، تنوع چش��م اندازهای 
طبیعی همچون کوهس��تان، جنگل و کشتزارهای 
اطراف دوچندان اس��ت. تالاب »آق« نیز تا چند سال 
پیش 100 هکتار وسعت داشت اما اکنون با کاهش 
نزولات جوی به کمتر از 10 درصد وسعت قبلی خود 
رسیده است. کارشناس��ان محیط زیست پیشروی 
آب دریای خزر، برداش��ت بی رویه آب برای مصارف 
کش��اورزی از حوزه آبریز این تالاب، رعایت نکردن 
حقابه تالاب به منظور حفظ اکوسیس��تم آن و نیز 
برداش��ت غیرمجاز شن و ماسه از س��واحل تالاب را 
ازجمله عوامل تهدید و تخریب کننده و خطرآفرین 
برای حی��ات این تالاب ذکر می کنن��د. رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرستان آستارا دیروز گفت:  
با کاهش ن��زولات جوی، آبگیره��ا و تالاب های این 

شهرستان دچار کاهش شدید سطح آب شده اند به 
نحوی که آب موجود در دو تالاب بزرگ آق و استیل 
این شهرستان 70 درصد کاهش یافته است. شهروز 
قلی نژاد اف��زود: آب تالاب اس��تیل از آب های جاری 
حاش��یه تالاب و نیز از آب چش��مه های بالادست و 
چش��مه های کف تالاب تأمین می شود و همه ساله 
مازاد آب آن به مصرف کش��اورزی و سیراب کردن 
شالیزارهای منطقه می رسد. قلی نژاد به خطر افتادن 
زیستگاه آبزیان و پرندگان مهاجر را ازجمله عوارض 
خشکسالی برای تالاب های آستارا ذکر کرد و ادامه 
داد: خشکس��الی و کاهش آب تالاب استیل موجب 
خشک ش��دن تعدادی از درختان توسکای شناور 
در داخل تالاب استیل شده است. ضلع غربی تالاب 
استیل پوشیده از جنگل و پوشش های سبز گیاهی 
است و در ضلع ش��رقی آن درختان توسکای شناور 
مناظر بس��یار جالبی را به وجود آورده اس��ت که در 
بهار و تابستان استراحتگاه مس��افران بوده و از نظر 
گردش��گری یک��ی از جاذبه های مهم شهرس��تان 
آستارا به شمار می رود. فردین فرتوت نیا رئیس اداره 
هواشناسی شهرستان آستارا نیز درباره وضع نزولات 
جوی گفت: از ابتدای امس��ال میزان بارش باران در 
این شهرستان در مقایس��ه با مدت مشابه  سال قبل 

53 درصد کاهش یافته است. 

خشکسالی به تالاب های آستارا رسید

خبر

مه�ر| بح��ران آب در تهران جدی اس��ت. رئیس 
اداره کل محیط زیس��ت تهران، با هش��دار نس��بت 
به ای��ن موضوع، خب��ر داد: »از امروز 24 ش��هریورماه 
)دیروز( برخورد جدی با مشترکین پرمصرف آب در 
تهران آغاز ش��ده اس��ت.« محمدهادی حیدرزاده در 
جلسه کارگروه کاهش آلودگی هوای تهران که برای 
اولین بار در س��ال جاری برگزار ش��د و نمایندگانی از 
آم��وزش و پرورش، ش��رکت کنت��رل کیفیت هوای 
تهران، وزارت کشور، استانداری، معاینه فنی، پلیس 
راهور ناجا و س��تاد مدیریت بحران نیز در آن شرکت 
داش��تند، تأکید کرد:  »در اردیبهشت ماه سال جاری 
مصوبه ای در هی��أت وزیران درب��اره کاهش آلودگی 
هوای کلانشهرهای تهران، ابلاغ شد. بر همین اساس 
کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا تشکیل شد و فعالیت 
خود را آغاز کرده اس��ت.« او با بیان این که این مصوبه 
دارای محورهای متعدد اس��ت، افزود: »بررسی وضع 
آلودگی منابع ثابت و متحرک، آموزش و تنویر افکار 
عمومی ازجمله این محورها است. همچنین اجرای 
مصوبات استانی و همچنین بررسی کیفیت سوخت 
نیروگاه ه��ا و اس��تفاده از خودروهای برق��ی در این 
کارگروه ملی پیگیری می شود.« حیدرزاده در آستانه 
بازگش��ایی مدارس در س��ال تحصیلی جدید، گفت: 
»70 درصد آلودگی ها در کلانشهر تهران ناشی از منابع 

متحرک است.« او با اشاره به پیش بینی کاهش تعداد 
روزهای بارانی در پاییز امس��ال ادامه داد: »بر اس��اس 
پیش بینی های هواشناس��ی انتظار م��ی رود تا پایان 
آبان ماه  سال جاری فقط دو روز شاهد بارش باران در 
کلانشهر تهران باشیم.«رئیس اداره کل محیط زیست 
تهران با بی��ان این که فعالیت معادن اط��راف تهران 
نیز در بروز پدی��ده گردوغبار نقش دارن��د، ادامه داد:  
»هم اکنون با بحران ج��دی آب روبه رو هس��تیم اما 
نمی دان��م چرا مس��ئولان این مهم را اطلاع  رس��انی 
نمی کنند. بحران ها را باید با مردم در میان گذاشت و 
از امروز برخورد جدی با پرمصرف های شهر تهران آغاز 
شده است.« حیدرزاده خاطرنش��ان کرد:  »متأسفانه 
مدیریت آب در بخش کش��اورزی متناس��ب نیست 
به طوری که 90 درصد مصرف آب در حوزه کشاورزی 
صورت می گی��رد.« رئیس اداره کل محیط زیس��ت 
تهران با بیان این که ارتقای سطح استاندارد سوخت 
و خودرو از اقدامات مناس��بی بوده که صورت گرفته 
اس��ت، تأکید کرد: »هم اکنون در 123 جایگاه ش��هر 
 تهران س��وخت با کیفیت مناس��ب توزیع می شود.«
 به گفته او، از اول مهرماه بنزین یورو 4 در اراک، کرج 
و تبریز توزیع می ش��ود که براساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته تا پایان سال تمام کلانشهرهای کشور 

شاهد توزیع بنزین یورو 4 خواهند بود. 

تا پایان آبان ماه تهران فقط دو روز بارانی می شود
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